



# الجمعية العامة الـ144 للاتحاد البرلماني الدولي

نوسا دوا، إندونيسيا

20-24 آذار/مارس 2022



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

FEM/33/5-Inf. 1  
20 آذار/مارس 2022

منتدى النساء البرلمانيات

البند 5

## التجارب البرلمانية في مجال تعزيز صحة النساء والأطفال والمراهقين في زمن كوفيد-19 وفي التعافي من الجائحة

### الدورة الـ33 لمنتدى النساء البرلمانيات

الأحد، 20 آذار/مارس 2022

14:30-16:30، قاعة نوسانتارا 2 و 3 (Nusantara 2 & 3)، الطابق الأول

#### معلومات أساسية

تم إحراز تقدم كبير في مجال صحة النساء والأطفال والمراهقين في العقود الأخيرة. ومع ذلك، لا تزال التفاوتات قائمة، حيث تحدث 94 في المئة من وفيات الأمهات في البلدان ذات الدخل المنخفض والبلدان ذات الدخل المتوسط الأدنى<sup>1</sup>، ولا يحصل سوى نصف المواليد الصغار والمرضى على رعاية عالية الجودة. يمكن الوقاية من معظم وفيات الأمهات والمواليد والأطفال. لا تتطلب الوقاية استثمارًا وتشريعات داعمة فحسب، بل تتطلب أيضًا معالجة الأسباب الهيكلية والعوائق. يُمنع العديد من النساء والأطفال والمراهقين من

<sup>1</sup> منظمة الصحة العالمية، واليونيسيف، وصندوق الأمم المتحدة للسكان، ومجموعة البنك الدولي، وشعبة الأمم المتحدة للسكان. وفيات الأمهات: المستويات والاتجاهات 2000 إلى 2017. متوفر على: <https://www.who.int/reproductivehealth/publications/maternal-mortality-2000-2017/en>



الاستفادة من الرعاية الصحية التي يحتاجون إليها بسبب عدم القدرة على الدفع، أو نقص المعلومات، أو عدم توافر خدمات جيدة وموظفين مدربين، فضلاً عن المعايير الثقافية والجنسانية غير الداعمة، لا سيما فيما يتعلق بالصحة الجنسية والإنجابية وحقوقها.

وأدت جائحة كوفيد-19 إلى تفاقم التفاوتات وكان لها آثار كبيرة على النساء والأطفال والمراهقين. تم تحويل الاهتمام والموارد عن خدمات الصحة الجنسية والإنجابية، مما أدى، إلى جانب الاضطرابات في توفير منتجات تنظيم الأسرة، إلى ترك ما يقدر بنحو 12 مليون امرأة غير قادرة على الوصول إلى خدمات تنظيم الأسرة<sup>2</sup>. كما تأثر الأطفال والمراهقون أكثر من ذلك بإغلاق المدارس وإقفالها، مما يؤثر على فرصهم التعليمية ويعرضهم لخطر متزايد من العنف والممارسات الضارة، بما في ذلك زواج الأطفال وحمل المراهقات غير المقصود.

وفي الوقت نفسه، ظهرت نُهج ابتكارية، مثل استخدام التطبيب عن بُعد وطرق جديدة لنشر المعلومات. وكانت الجائحة أيضاً فرصة فريدة للاستثمار في الحصول على الرعاية الصحية، من خلال معالجة عدم المساواة المستمر بين الرجال والنساء، وزيادة تعزيز تمكين المرأة والشباب.

## الأهداف

ستناقش الحلقة تأثير جائحة كوفيد-19 على صحة النساء والأطفال والمراهقين، مع التركيز بشكل خاص على الوصول غير المتكافئ إلى الخدمات الصحية، والصحة الجنسية والإنجابية وحقوقها، ورفاهية الأطفال والمراهقين. الهدف هو توفير منبر لتحديد التغييرات التشريعية والسياسية اللازمة لتعزيز صحة النساء والأطفال والمراهقين في الاستجابة لكوفيد-19 والتعافي، وتعزيز دور البرلمانين في الدفاع عن الصحة الجنسية والإنجابية وحقوقها، وتحسين الوصول إلى الخدمات الصحية للجميع. وسيتم تشجيع البرلمانين على مشاركة ممارسات ومبادرات بلدانهم والتحديات التي يواجهونها حول المواضيع قيد المناقشة، واقتراح استراتيجيات ملموسة للمتابعة على الصعيدين الوطني والعالمي.

## الصيغة

حلقة النقاش مدتها ساعتان وسيتم تقسيمها إلى جزأين رئيسيين:

<sup>2</sup> صندوق الأمم المتحدة للسكان. تأثير كوفيد-19 على تنظيم الأسرة: ما نعرفه بعد عام واحد من الجائحة. مذكرة فنية. آذار/مارس 2021. متوفرة على:

<https://www.unfpa.org/resources/impact-covid-19-family-planning-what-we-know-one-year-pandemic>

## الجزء الأول: كوفيد-19: تأثيرها على صحة النساء والأطفال والمراهقين

### كلمات افتتاحية

5 دقائق

### العودة إلى الواقع

10 دقائق

شهادات عن واقع النساء والأطفال والمراهقين وحصولهم على خدمات الرعاية الصحية في سياق الجائحة

### عدم المساواة والاضطرابات في الحصول على خدمات الرعاية الصحية

20 دقيقة

عروض تمهيدية حول المسائل التالية:

- **ارتفاع عدم المساواة:** كيف تخلق جائحة كوفيد-19 أوجه ضعف جديدة في حصول النساء والأطفال والمراهقين على الرعاية الصحية
- **الصحة الجنسية والإنجابية وحقوقها:** الاضطرابات التي تسببها جائحة كوفيد-19 للصحة الجنسية والإنجابية وحقوقها وكيف تؤثر على حياة النساء والمراهقين وفرصهم في البقاء على قيد الحياة والازدهار في جميع أنحاء العالم
- **اضطرابات التعليم بسبب كوفيد-19، بما في ذلك التثقيف الجنسي، وزيادة التعرض لمخاطر العنف والممارسات الضارة:** عواقب مترابطة وسلبية على صحة الأطفال والمراهقين وحقوقهم، مع التركيز على حمل المراهقات وزواج الأطفال

### نقاش تفاعلي

30 دقيقة

أسئلة توجيهية:

- كيف يتقصى برلمانكم في أثر جائحة كوفيد-19 على حصول النساء والأطفال والمراهقين على الخدمات الصحية؟
- ما هي الأدلة المستجدة في بلدكم على حالات الحمل غير المقصود والممارسات الضارة الناجمة عن جائحة كوفيد-19؟
- ما هي الاستراتيجيات العلاجية الفعالة الموجودة وما هي الشراكات التي يمكن بناؤها لتنفيذها؟

## الجزء الثاني: مشاركة الممارسات الجيدة

15 دقيقة مسارات للإجراءات التصحيحية وضمان اتباع نهج شامل لصحة النساء

والأطفال والمراهقين في الاستجابة لكوفيد-19 والتعافي منه

عروض تمهيدية حول الممارسات البرلمانية الجيدة

35 دقيقة نقاش تفاعلي

أسئلة توجيهية:

- ما هي المبادرات التشريعية أو غيرها من المبادرات التي يروج لها بلدكم لتحسين الوصول إلى معلومات وخدمات الصحة الجنسية والإنجابية؟
- كيف يمكن أن تساعد خطط التعافي من كوفيد-19 في معالجة الفقر وعدم المساواة وأن تفيد صحة النساء والأطفال والمراهقين؟

5 دقائق الاختتام



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 144th IPU Assembly

Nusa Dua, Indonesia  
20-24 March 2022



Forum of Women Parliamentarians  
Item 5

FEM/33/5-Inf.1  
20 March 2022

## *Parliamentary experiences in promoting women's, children's and adolescents' health in the time of COVID-19 and in recovering from the pandemic*

33rd session of the Forum of Women Parliamentarians

**Sunday, 20 March 2022**  
**14:30 to 16:30, room Nusantara 2 & 3, 1st floor**

### **Background**

Significant progress has been achieved in women's, children's and adolescents' health (WCAH) in recent decades. However, inequalities remain, with 94 per cent of maternal deaths occurring in low- and lower-middle-income countries<sup>1</sup>, and only half of small and sick newborns having access to high-quality care.

Most maternal, newborn and child deaths are preventable. Prevention does not only require investment and supportive legislation, but also for structural causes and barriers to be addressed. Many women, children and adolescents are prevented from benefitting from the health care they need because of inability to pay, lack of information, or the unavailability of quality services and trained personnel, as well as unsupportive cultural and gender norms, in particular in relation to sexual and reproductive health and rights.

The COVID-19 pandemic further exacerbated inequalities and had a wide range of impacts on women, children and adolescents. Attention and resources were diverted from sexual and reproductive health services which, coupled with disruptions to the provision of family planning products, left an estimated 12 million women unable to access family planning services<sup>2</sup>. Children and adolescents were further impacted by school closures and lockdowns, affecting their educational opportunities and exposing them to an increased risk of violence and harmful practices, including child marriage and unintended teenage pregnancies.

At the same time, innovative approaches, such as the use of telemedicine and new ways of disseminating information, have emerged. The pandemic has also been a unique opportunity to invest in access to health care, through addressing persisting gender inequalities, and further promoting women's and young peoples' empowerment.

<sup>1</sup> WHO, UNICEF, UNFPA, World Bank Group and the United Nations Population Division. Maternal mortality: Levels and trends 2000 to 2017. 2019. Available at:

<https://www.who.int/reproductivehealth/publications/maternal-mortality-2000-2017/en/>

<sup>2</sup> UNFPA. Impact of COVID-19 on Family Planning: What we know one year into the pandemic.

Technical note. March 2021. Available at: <https://www.unfpa.org/resources/impact-covid-19-family-planning-what-we-know-one-year-pandemic>

## Objectives

The panel will discuss the impact of the COVID-19 pandemic on WCAH, with a particular focus on inequitable access to health services, sexual and reproductive health and rights, and child and adolescent well-being. The aim is to provide a platform to identify legislative and policy changes required to promote WCAH in COVID-19 response and recovery, and to strengthen the role of parliamentarians in championing sexual and reproductive health and rights, and improving access to health services for all. Parliamentarians will be encouraged to share their countries' practices, initiatives and the challenges they face on the topics under discussion, and propose concrete strategies for follow up at the national and global levels.

## Format

This is a two-hour long panel discussion which will be divided into two main segments:

### Segment 1 – COVID-19: Impact on women, children and adolescents

5 minutes

#### Introductory remarks

10 minutes

#### A reality check

Testimonials on the realities of women, children and adolescents and their access to health care services in the context of the pandemic

20 minutes

#### Inequalities and disruptions in access to health care services

Introductory presentations on the following issues:

- **Raising inequalities:** how COVID-19 is creating new vulnerabilities in access to health care for women, children and adolescents
- **Sexual and reproductive health and rights:** the disruptions caused by the COVID-19 pandemic to sexual and reproductive health and rights and how they are affecting the lives and chances to survive and thrive of women and adolescents worldwide
- **COVID-19 disruptions in education, including sexuality education, and increased exposure to risks of violence and harmful practices:** interlinked, negative consequences for children's and adolescents' health and rights, with a focus on teenage pregnancies and child marriage

30 minutes

#### Interactive discussion

Guiding questions:

- How is your parliament investigating the impact of the COVID-19 pandemic on access to health services for women, children and adolescents?
- What is the emerging evidence in your country on unintended pregnancies and harmful practices resulting from the COVID-19 pandemic?
- What effective redressive strategies exist and what partnerships can be built to implement them?

## Segment 2 – Sharing of good practices

15 minutes

### **Paths for redressive action and ensuring a comprehensive approach to WCAH in COVID-19 response and recovery**

Introductory presentations on parliamentary good practices

35 minutes

### **Interactive discussion**

Guiding questions:

- What legislative or other initiatives is your country promoting to improve access to sexual and reproductive health information and services?
- How can COVID-19 recovery plans help address poverty and inequalities and benefit WCAH?

5 minutes

### **Wrap up and conclusion**